

嘉兴石臼漾湿地冬季浮游植物群落结构特征

张玮1, 王为东2, 王丽卿1**, 张瑞雷1, 陈庆华3

1上海海洋大学水产与生命学院, 上海 201306; 2中国科学院生态环境研究中心环境水质学国家重点实验室, 北京 100085; 3嘉兴水利投资有限公司, 浙江嘉兴 314033

Phytoplankton community structure in Shijiyang constructed wetland of Jiaying, Zhejiang Province of East China in winter.

ZHANG Wei1, WANG Wei-dong2, WANG Li-qing1, ZHANG Rui-lei1, CHEN Qing-hua3

1College of Fisheries and Life Science, Shanghai Ocean University, Shanghai 201306, China; 2State Key Laboratory of Environmental Aquatic Chemistry, Research Center for Eco-Environmental Sciences, Chinese Academy of Sciences, Beijing 100085, China; 3Jiaying Water Conservancy Investment Company, Jiaying 314033, Zhejiang, China

- 摘要
- 参考文献
- 相关文章

全文: PDF (1108 KB) HTML (1 KB) 输出: BibTeX | EndNote (RIS) 背景资料

摘要 2010年冬季对嘉兴石臼漾饮用水水源人工湿地水体的浮游植物群落结构进行了调查,以探索湿地净化措施对浮游植物群落结构的影响。结果表明:在石臼漾湿地共发现浮游植物77种,隶属7门39属,其中硅藻门最多,为14属33种;优势种有变异直链藻、梅尼小环藻、菱形藻、色球藻、针晶蓝纤维藻、四尾栅藻、小型黄丝藻等,梅尼小环藻优势度最大,为0.144。石臼漾湿地冬季浮游植物平均密度为 $1.28 \times 10^6 \text{ cell} \cdot \text{L}^{-1}$;出水口密度最低,为 $6.80 \times 10^5 \text{ cell} \cdot \text{L}^{-1}$,并且出水口蓝藻细胞的密度仅为进水口的14.9% ($P < 0.05$)。各采样点Shannon多样性指数为0.94~1.27。经聚类和多维尺度分析,石臼漾湿地冬季浮游植物群落可分为根孔沿岸带群落、根孔植物床流水型群落(2种)、深度净化湖区静水型群落和湿地源水群落五大类;各采样点生态环境及水体流速的不同是五类群落产生的主要影响因素。

关键词: 水源湿地 石臼漾人工湿地 浮游植物群落 聚类分析 多维尺度分析

Abstract: Aimed to explore the purification effect of constructed wetland on phytoplankton community structure, an investigation was conducted on the species composition, biomass, and community diversity of phytoplankton in the water body of Shijiyang constructed drinking water source wetland of Jiaying, Zhejiang Province of East China in winter, 2010. A total of 77 phytoplankton species were identified, belonging to 39 genera of 7 phyla. The main phylum was Bacillariophyta, with 33 species of 14 genera. The dominant species were *Melosira varians*, *Cyclotella meneghiniana*, *Nitzschia* sp., *Chroococcus* sp., *Dactylococcopsis raphidioides*, *Scenedesmus quadricauda*, and *Tribonema bombycium*, among which, *C. meneghiniana* had the highest dominance (0.144). The phytoplankton density in winter was averagely $1.28 \times 10^6 \text{ cell} \cdot \text{L}^{-1}$, with the minimum ($6.80 \times 10^5 \text{ cell} \cdot \text{L}^{-1}$) in the water outlet, and the density of *Cyanophyta* in the water outlet was significantly lower than that in the water inlet ($P < 0.05$), only occupying 14.9% of the latter. The Shannon index of the phytoplankton community at the sampling sites ranged from 0.94 to 1.27. According to the cluster analysis and multidimensional scaling (MDS), the phytoplankton community was classified into five phytoplankton community groups, i.e., root-channels littoral community, root-channels flow community (2 styles), highly purified area community, and headwater region community. Diverse ecological environment and water flow velocity at the sampling sites were found to be the main contributors to the formation of the five phytoplankton community groups.

Key words: water source wetland constructed wetland of Shijiyang phytoplankton community cluster analysis multidimensional scaling analysis

引用本文:

. 嘉兴石臼漾湿地冬季浮游植物群落结构特征[J]. 应用生态学报, 2011, 22(09): 2431-2437.

. Phytoplankton community structure in Shijiyang constructed wetland of Jiaying, Zhejiang Province of East China in winter. [J]. Chinese Journal of Applied Ecology, 2011, 22(09): 2431-2437.

链接本文:

<http://www.cjae.net/CN/> 或 <http://www.cjae.net/CN/Y2011/V22/I09/2431>

没有本文参考文献

[1] 赵青松, 李萍萍, 王纪章, 胡永光, 高蓓. 工厂化黄瓜穴盘育苗昼温适应性[J]. 应用生态学报, 2011, 22(09): 2343-2347.

服务

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ E-mail Alert
- ▶ RSS

作者相关文章